
O B Z O R N I K . 
Kako je bilo? 

Pero mi j e potisnila v roke vest, da j e preminul dr. Oton 
Papež, predsednik deželnega sodišča v L jub l j an i v pokoju. Vzbu
dila mi j e žive spomine na prevratno dobo, v kateri j e pokojnik 
tako kot organizator kakor kot odličen pravnik igral nemalo 
vlogo. Tore j , kako j e bi lo? 

Dne 51 . oktobra 1918 j e bi la sestavl jena Narodna vlada države 
Srbov, Hrvatov in Slovencev. Resort pover jenika za pravosodje 
j e bil zaupan meni. Neposredno pred tem sem se vrnil z Duna ja , 
kjer smo tik pred razsulom Avstro-Ogrske monarhije še imeli 
skupna posvetovanja s Čehi in Pol jaki . Poslednji ministrski pred
sednik prof. Lammasch. znani profesor kazenskega prava , j e imel 
nehvaležno nalogo, da reši, ka r se rešiti da. Še pred svoj im na
stopom j e obl jubl ja l avstr i jskim Slovanom najš i ršo avtonomijo 
v smislu Wilsonovih načel. Kot odgovor smo na svojem posled
njem sestanku, v nekem hotelu blizu Prater ja . izbrali odposlan
stvo, ki na j potuje v Švico, da stopi v zvezo z našo — češko in 
jugos lovansko — emigraci jo v svrho medsebojne informacije 
glede premirja in mirovnih pogojev. Na sestanku se j e razprav
l jalo o ureditvi naših narodnih držav, omenjal se j e tudi koridor, 
ki na j veže bodočo Češko-SIovaško z Jugos lovansko državo, pri 
čemer j e glede naših sosedov na vzhodu iz ust dra. K r a m a f a padla 
kr i la t ica: Budimpešta z okolico. Odposlanstvu, v katerem j e bil 
tudi na smrt obsojeni, potem pa amnestirani dr. Kramar , j e av
str i jska vlada — o ironija — izdala potne liste, pr i čemer j e v 
nekam sramežlj ivi zadregi pripomnila, da upa, da se bodo člani 
delegaci je tudi vrnili in da ne bodo v inozemstvu razvili kake 
sovražne agi taci je proti monarhiji . De legac i j a j e odpotovala v 
Švico, mi ostali pa domov, da se pr ipravimo na usodepolni tre
nutek našega osvobojenja. 

Na medst rankarskem sestanku se j e določil kl juč, po ka
terem naj se razdele poverjeništva, kakor so se imenovali resorti 
bodoče Narodne vlade, med tedaj upoštevne s tranke: Jugoslovan
ska demokratska stranka, Slovenska l judska s tranka in socialisti. 
K o j e bilo gotovo. <1 a prevzamem posel pover jenika za pravosodje, 
sem povabil na posvet gg. dr. Otona Papeža, Božidar ja Bežka in 
F r a n a Rega l lva . vsi tri je tedaj deželno sodni svetniki v L j u b 
ljani. K o sem j im povedal, da prevzamem v vladi, ki bo sestav
l jena naslednji dan. portfelj pover jeniš tva za pravosodje , smo so 
posvetovali in zedinili, k a k o izvedemo revoluci jo v justični palači, 
kdo na j prevzame vodstvo deželnega, okra jnega sodišča in držav
nega pravdništva v L jub l jan i , k a j j e ukreniti glede vodstva 
okrožnih sodišč v Cel ju , v Mariboru in Novem mestu ter okrajnih 
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sodišč, kolikor so bila ta vodstva v rokah tujerodnih sodnikov 
odnosno državnih pravdnikov. 

Naslednj i dan, 31. oktobra, sem izdal prve dekrete, s katerimi 
so bili odstavljeni : Adolf pl. Elsner, predsednik, in Jože Pa jk , 
podpredsednik dež. sodišča v L jub l j an i , Heinrieh Sturni. vodja 
ok ra j , sodišča v L jub l j an i ter Frane pl. Garzarol l i , predsednik 
okrož. sodišča v Novem mestu. Na njihova mesta so bili postav
ljeni dr. Oton Papež za predsednika, Franc Rega l ly za podpred
sednika dež. sodišča v Ljubl jan i in Josip Žmavec, dežehiosodni 
svetnik, za predsednika okrož. sodišča v Novem mestu. 

Medtem j e Narodni svet že pustil pripreti poleg drugih tudi 
predsednika dež. sodišča Adolfa pl. Elsner ja . Aretaci je so izvršili 
slovenski oficirji, ki j ih j e vodil dr. Mihajlo Rostohar, sedaj vse-
učiliški profesor v Brnu. Elsner j e bil strupen sovražnik našega 
naroda. Njemu in njegovemu sistematičnemu raznarodovalneiiui 
delu j e bilo namenjenih mnogo mojih interpelacij v državnem 
zboru. Vendar smo ukrenili , zlasti potem, ko j e bil deželni pred
sednik grof Attems brez obotavl janja izročil vladne posle pred
sedstvu Narodne vlade, da so izpustili vse aret irane viš je 
uradnike, mied njimi tudi Elsner ja . Mogočneži so nam postali 
nenevarni in neškodlj ivi . K r v a v a revolucija ni bi la potrebna. 
Odredil sem podpredsednika Rega l ly j a , da j e pozval b ivšega 
predsednika dež. sodišča, da mu izroči posle in predsedstvene 
spise. V predalih n jegove pisalne mize se ni naš lo nič kom-
promiiujočega. Sturm. slovenski odpadnik, ki j e bil Elsnerjev 
..informator" in č igar zagrizenost j e š la tako daleč, da j e bil 
s lovenskemu uradništvu prepovedal slovenski pozdrav, čim pre
stopijo p rag sodnega poslopja, j e že prej pobegnil v Gradec . 

Istočasno s temi osebnimi spremembami j e bi la izdana prva 
..na-redba" našega pover jeniš tva: 1. uradni j ez ik j e slovenski, 
2. vsi dosedanji zakoni in naredbe ostanejo — seveda mutatis 
mutandis — v vel javi , 3. sodbe se razg laša jo v imenu zakona. 

Prva skrb mi j e bila, da si zagotovim sodelovanje naših sod
nikov, ki so službovali v inozemstvu pri v iš jem dež. sodišču v 
Gradcu ter pri vrhovnem in kasac i j skem sodišču na Duna ju . V 
zasebnih pismih sem j ih povabil na sodelovanje. Vsi so se pismeno 
radevolje odzvali mojemu vabilu, izražajoč svojo radost, da bodo 
mogli svojo delovno silo dati na razpolago svobodni domovini. 
Med prvimi se j e oglasil Ivan Kavčnik. dvorni svetnik pri vrhov
nem in kasac i j skem sodišču na Dunaju , z dopisom z dne 10. no
vembra, v katerem med drugim pravi, da z na jveč j im vesel jem 
in s posebno hvaležnostjo spre jema mojo častno ponudbo, da 
organizira viš je dež. sodišče in mu stopi začasno na čelo. Bil j e 
tudi med prvimi, ki j e v drugi polovici novembra prispel v 
Ljubljano. 



Dne 8. novembra sta bila odstavl jena predsednik okrož. so
dišča v Ce l ju Adalber t Kotzian in prvi državni pravdnik v Ce l ju 
dr. Fr ider ik Bračič. Vodstvo okrož. sodišča j e bilo poverjeno 
dr. Josipu Kotniku, viš jemu sodnemu svetniku, vodstvo državnega 
pravdniš tva pa dr. Štefanu Sagadinu, ok ra j , sodniku v Cel ju . 
Obenem so bili odstavljeni predstojniki okra j , sodišč v Brežicah, 
v Ptuju, v Gor. Radgoni, v Ljutomeru, v Slov. Bistrici, v Ma-
renbergu, Šoštanju. 

Poverjeništvu j e bil dodeljen sodnik dr. Ciril Pavlin, ki j e 
pokaza l mnogo smisla za upravne posle ter mi je bil s svojo 
spretnostjo v tem prvem času v veliko oporo. 

Na seji Narodne vlade z dne 14. novembra 1918 si j e v lada 
dala svojo ..konstitucijo" z naslovom: N a r e d b a o p r e 
h o d n i n p r a v i n a o z e m 1 j u N a r o d n e v l a d e p o d 
v r li o v n i m v o d s t v o m N a r o d n e g a v e č a v Z a g r e b u. 

Naredba j e imela po svojih občih temeljnih določbah veljav* 
nost za ozemlje : Kran j ska . Goriška, slovenski del Istre, mesto Trst 
z okolico. Š ta jerska in Koroška, kolikor sta ti deželi del dr
žave S H S . 

Točka V. obravnava pravosodno upravo in j e po predlogih 
poverjeništva za pravosod je v n je j rečeno: 1. v L jub l jan i se usta
novi za Kran j sko . Koroško in Štajersko viš je deželno sodišče. 
Koroška okra jna sodišča se, upoštevajoč njih zemljepisno lego 
in prometne zveze, podre ja jo začasno ali deželnemu sodišču v 
L jub l j an i ali okrož. sodišču v Mariboru; 2. Viš je dež. sodišče v 
Trs tu ostane na svojem mestu; 3. zoper sodbe in druge ukrepe 
dež. sodišč in pa deželnih in okrožnih sodišč, ki j ih izdaja jo kot 
sodišča druge stopnje, odslej ni nada l jn jega pravnega sredstva. 
\ i š ja dež. sodišča sodijo končno tudi v vseh onih pravnih stvareh, 
v katerih je bilo po dosedanjih določbah pris tojno avs t r i j sko 
vrhovno in kasac i j sko sodišče; 4. v administrativnih stvareh sta 
obe višj i dež. sodišči podrejeni Narodni vladi S H S v Ljubl jan i , 
oddelek za pravosodje ; 5. Koroško ozemlje se začasno priklopi 
notarskima zbornicama v L jub l jan i odnosno v Ce l ju ; 6. okoliš 
odvetniške zbornice v L jub l j an i obseza vse v občih določbah na
vedeno ozemlje. 

Točka XV. določa, da se za u p r a v n o s o d s t v o za vse 
ozemlje ustanovi pri viš jem dež. sodišču v L jub l jan i poseben -se
nat, v katerem mora po smislu obstoječih zakonskih določb biti 
vsa j polovica članov usposobljenih za sodno službo. 

S takojšnjo odstranitvijo vseh tujerodnih sodnikov in urad
nikov smo oklevali . Avstr i jski politični s is tem j e bil Koroško in 
Šta jersko smatral za nemško ozemlje — sodobno rečeno „živ-
l jenjski prostor" — ter od tam preračunano odstranjeval sodnike 
in uradnike slovenske narodnosti. Naš človek j e na tem ozemlju 



le izjemoma našel svojo zaposlitev. Š ta jerske in koroške slo
venske rojake, če j e kdo tvegal, da se j e posvetil sodnemu po
klicu, so potiskali na Kranjsko , prazna mesta p a zasedali s 
„kurzovci". Za slovenskega pravnika sodna kar ie ra tedaj ni bila 
vabl j iva . Zategadel j nam j e manjkalo l judi, da bi mogli zasesti 
vsa mesta, ki bi postala prazna z odstranitvijo tujerodnega osebja . 
Obs ta ja la bi nevarnost, da bi morali nekatera sodišča kar za
preti, če hitimo s čiščenjem!. S a j j e bilo končno število odpušče
nega oseb ja : 93 sodnikov in drž. pravdnikov ter 75 drugih sodnih 
uradnikov. 

Apeliral i smo na pravnike iz drugih resortov. da naj sp re j 
mejo sodni poklic. Reakt iviral i smo že upokojene sodnike. 
Dobrodošl i so nam bili sodniki s Pr imorskega, k jer deloma 
zaradi vojnega (razdejanja, deloma zaradi i ta l i janske okupaci je 
za nje ni bi lo posla. D a si čimprej pr idobimo narašča j , smo z 
naredbo z dne 19. novembra pravnike z drugim državnim izpitom 
pripustili k sodni praksi s pogojem, da na jkasne je v šestih me
secih po vstopu na sodišče oprav i jo tretji drž. izpit. Podobno, 
kakor j e bila tako odredila avs t r i j ska sodna uprava, ko j e bil 
leta 1896. uvel jav l jen novi civilnopravdni red. Tri letno pr iprav
l ja lno dobo, določeno v § 4 zakona o organizaci j i sodišč z dne 
27. nov. 1896, št. 217 drž. zak., ki mora preteči, preden se kan
didat pripusti k sodniškemu izpitu, smo skra jša l i za čas do 
31. oktobra 1920 na dve leti; v tej dobi ni bi lo treba delati do
mače naloge, predpisane v § 12 nav. zak. 

Medtem so po lagoma prihajal i sodniki v i š jega dež. sodišča 
v Gradcu in vrhovnega sodišča na Dunaju , ki so se nam bili 
stavili na razpolago. Pristopiti smo mogli k organizaci j i v i š j ega 
dež. sodišča. Ivan Kavčnik j e dne 21. novembra izdelal načrt 
naredbe o ustanovitvi v iš jega dež. sodišča, ki naj začne poslovati 
1. decembra 1918 in naredbe o ustanovitvi v i š jega drž. pravdni-
štva, tako da sem obe naredbi že na sej i 23. novembra mogel 
predložiti v odobritev Narodni vladi. N a tej se j i sem obenem 
predlagal imenovanje sodnikov za viš je dež. sodišče. 

Imenovani so hili: Ivan Kavčnik za predsednika, dr. Anton 
Rogina, svetnik v i š jega dež. sodišča v Gradcu, za podpredsednika 
v iš jega dež. sodišča v Ljubl jan i . Za svetnika pa F ran Milčinski, 
višje-sodni svetnik dež. sodišča v L jub l jan i in dr. Anton Krem žar. 
drž. pravdnik v Novem mestu. V službovanje pri v iš jem dež. so
dišču so bili dodeljeni: Mihael Gabri je lčič , dvorni svetnik na 
Dunaju , dr. Gojmir Krek, dvorni tajnik pri vrhovnem sodišču na 
Duna ju z naslovom in značajem viš jega sodnega svetnika, Henrik 
Lasič , deželno sodni svetnik pri okrož. sodišču v Trstu, dr. Anton 
Skumovič, deželno sodni svetnik pri dež. sodišču v Gradcu , Ru
dolf Sterle, deželno sodni svetnik pri okrož. sodišču v Gorici . 



kasneje še dr. Metod Dolenc, deželno sodni svetnik v Gradcu in 
Franc Dukič , dvorni svetnik pri vrhovnem sodišču na Dunaju . 
V s lužbovanje pri višjem drž. pravdniš tvu sta bila dodeljena Ivan 
Okretič, generalni odvetnik pri generalni prokuraturi na Duna ju 
in Andre j Jeglič, predsednik okrož. sodišča v Gorici. 

Obenem so bili definitivno imenovani dr. Oton Papež za 
predsednika, F r a n Regal ly za podpredsednika dež. sodišča v 
Ljubl jani , dr. Jos ip Žmavec za predsednika okrož. sodišča v Novem 
mestu, dr. Josip Kotnik za predsednika okrož. sodišča v Ce l ju 
in Božidar Bežek za p rvega državnega pravdnika v L jub l jan i . 

Poverjeništvu za pravosodje s ta bi la dodeljena dr. J anko 
Babnik, ministrski svetnik, in dr. Milan Šker l j , sekci jski svetnik 
v pravosodnem ministrstvu na Duna ju . 

D a smo nekako legaliziral i odpust tujerodnih sodnikov in 
uradnikov, j e Narodna vlada dne 16. decembra izdala naredbo 
glede drž. nameščencev nemške narodnosti in glede repatr i i ranja 
jugoslovanskih drž. nameščencev. Naredba določa, da se odslove 
nameščenci bivše avs t r i j ske države, ki so nemške narodnosti in 
so službovali na ozemlju Narodne vlade. Pre jemki se j i m usta
vijo. S pogojeni, da ne de lu je jo zoper državo SHS ali za tujo 
državo in da s tanujejo na ozemlju Narodne vlade, dobe od-
stavljenci proti svoječasnemu obračunu d o časa mednarodne 
ureditve, na jda l je pa do konca februar ja 1919 podporo v znesku 
dosedanjih sistemiiih pre jemkov z draginjskimi dokladami vred. 
Ti nameščenci se sinejo za vsak primer posebej iz važnih razlogov 
bodisi pogodbeno, bodisi pragmatično sprejet i v službo države 
SHS. V vsakem takem primeru mora sklepati celokupna Narodna 
vlada. Kot tak važen razlog j e upoštevati tudi dejstvo, da izvira 
dotičnik iz domače rodbine. 

Pri vse j odločnosti, da vzpostavimo pri naših sodiščih v per
sonalnem stanju razmere, ki us t rezajo resničnemu narodnostnemu 
položaju v okoliših vseh sodišč na našem ozemlju in da damo 
l judstvu sodnike njegove narodnosti, se nam ne more očitati, da 
nismo postopali nehumano in nesocialno. T o stališče j e bilo ne
koliko olajšano z reciprociteto, k i j o j e bil za jamči l sklep kabi
netnega sveta Nemške Avst r i je z dne 23. novembra. 

Nato j e sledil odpust os ta lega osebja , ki j e bilo doslej še 
ostalo na svoj ih mestih. Glede zasedbe sodišč na Koroškem j e 
sklepala posebna po Narodni vladi skl icana anketa. Dne 29. no
vembra j e bil odstavl jen predsednik okrož. sodišča v Mariboru 
dr. F ranc pl. Kočevar in na njegovo mesto postavljen Tomaž 
Canjkar , deželnosodni svetnik v Mariboru. Na mesto odstav
ljenega prvega drž. pravdnika v Mariboru Viktorja Verderber-
j a j e bil imenovan za vodjo drž. pravdniš tva dr. Mirko Grassel l i . 



Bivši predsednik dr. Kočevar j e še 5. novembra na vsa 
okra jna sodišča mar iborskega okrožja izdal okrožnico, v kateri 
poudar ja , da j e gledati strogo na to, d a ne bo pritožb v jezi
kovnem oziru. Predstojnike okraj , sodišč dela odgovorne za to, 
da se bo spoštovala odredba pravosodnega ministrstva iz 1. 1882. 
(minister dr. Pražak!) V kazenskih zadevah j e pisati zapisnik 
v jez iku, ki se ga poslužuje stranka, ne glede na to, če j e zmožna 
drugega dežel, j ez ika . V obtoženčevem jeziku j e izdati tudi 
sodbo, \ a b i l a in druge uradne odredbe j e pisati v jeziku, ki ga 
domnevno govori stranka. Predloge strank j e reševati v jeziku, 
v katerem so napisani. Sploh naj sodišča spoštuje jo popolno 
ravnopravnost obeh deželnih jezikov. V dvomljivih primerih 
na j izbero jezik, ki na jbol j ustreza praktični potrebi in da je 
stranki najmanj povoda za pritožbo. Pozno spoznanje! 

Nekater i notarji so bili odstavljeni takoj po prevratu. Z raz
glasom z dne 28. apr i la 1919 pa se j e v smislu naredbe z dne 
10. februarja 1919 odreklo poverilo še devetim notarjem. 

Začasna ureditev sodstva v Prekmur ju j e sledila z naredbo 
z dne 18. septembra 1919. 

T a k o j e torej bilo v tem prvem času! Vodilne smernice: na 
eni strani zavarovat i našo nacionalno korist, po drugi strani pa 
v interesu l juds tva dopustiti neko stvarno kontinuiteto. Iz sta
rega v novo stanje preiti brez potresov in brez mnogega trenja, 
da ne omajamo v narodu čuta pravne sigurnosti. Zato smo tudi 
pustili vel jat i s tare zakone, razen po gotovi dobi v Prekmurju , 
katerih uporabo na j sodišča sama po lastnem občutku in pre
udarku prikroje novim razmeram. Drugačen postopek bi bil po 
tedanjem našem prepr ičanju kvaren za samo pravosodstvo. Niso 
vsi soglašali s tem načinom ureditve razmer. Po godu bi j im 
bilo več revolucionarnosti. S a j se j e z neke strani zahtevala nič 
več in nič manj kakor nova kodif ikaci ja mater ialnega prava . 
T o v oni prevratni dobi — ko smo pričakovali konstituanto in 
ž njo ustavo kra l jevine S H S . Že 20. decembra 1918 j e bi lo ime
novano prvo ministrstvo kra l jevine SHS . S tem dnem j e tudi 
poverjeništvo za pravosodje v Ljubl jan i izgubilo svoj dotedanji 
avtonomni značaj ter dobilo svo jega vrhovnega šefa v osebi mi
nistra pravde. Še danes, ko motrim ono dobo v distanci dvajset ih 
let brez predsodka in brez strasti, si na s tavl jeno vprašanje 
odgovar jam, da smo postopali pravilno. Organizac i ja j e bila v 
glavnem izvedena. V pogon spravl jeni stroj j e bil namazan in 
j e deloval brezhibno. Vodilna mesta so bila v trdnih, veščih in 
zaneslj ivih rokah. Tvorci visoke kvali tete. Česti tam samemu sebi. 
da sem imel ob izberi svojih sodelavcev srečno roko. Naj se mi 
to š te je v zaslugo. D r Vladimir Ravnihar. 
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